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ACTUALITAT TERRITORI INTERNACIONAL

La Llei Òmnibus
racionalitza els avals
de restauració
La nova fórmula de càlcul computarà
només aquelles zones que estan sent
efectivament explotades

06 14 16

E
l Gremi d’Àrids i la FECOCAT projecten un
gran pla de reconversió industrial per ajudar als
fabricants de materials per a la construcció a
ajustar-se a un mercat fins a un 70% més es-
tret. El pla preveu acords amb l’Administració a

ni vell laboral, financer, fiscal i administratiu per conservar
el màxim de teixit empresarial i de llocs de treball.

En paral·lel al projecte de reconversió, diverses em-
preses del sector arider estan explorant noves vies de
negoci relacionades amb l’activitat extractiva, tant dins
com fora de Catalunya, alhora que posen en marxa
singladures empresarials completament allunyades de
la seva activitat tradicional perquè els ajudin a diversi-
ficar la seva àrea de negoci.

Celler La Gravera:
el vi lleidatà que neix
de les pedres

Representants de Territori i Sostenibilitat, de la delegació del Govern i desenes d’agremiats van visitar, el 20 d’octubre, diferents
projectes de restauració i diversificació empresarial a Lleida. En la foto, a la vinya en què Benito Arnó ha convertit una antiga gravera

04

Els ariders catalans
apunten a l’Amèrica
del Sud per invertir

La baixa demanda imposa
una reconversió sectorial
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Agenda

BATIMAT 2011
Saló internacional de la construcció 
París (França)
Del 7 al 12 de novembre del 2011
www.batimat.com

EXPOMIN 2012
Fira mundial de mineria
Del 9 al 13 d’abril del 2012
Santiago de Xile (Xile)
www.expomin.cl

INTERMAT 2012
Exposició de maquinària i tècnica per a
obra pública, construcció i indústria dels
materials
Del 16 al 21 d’abril del 2012
París (França)
www.intermat.fr

Minexpo Las Vegas
Exposició internacional de mineria
Del 24 al 26 de setembre del 2012
Las Vegas (Estats Units)
www.minexpo.com

BAUMA China
Saló internacional de maquinària per a
obres, materials de construcció i mineria
Del 27 al 30 de novembre del 2012
Xangai (Xina)
www.bauma-china.com
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El passat 29 d’agost, vaig dei xar
la meva feina com a respon sa -
ble de l’Àrea d’Avaluació i Res -
tau  ra ció d’Activitats Extrac ti ves,
que ha via iniciat l’any 1981.
Han estat gairebé 30 anys
dedicats, amb la inestimable
col·laboració de tots els que
formeu part del Gremi d’Àrids
de Catalunya, a assentar i in -
ten tar apli car de forma pràctica
les con di cions de protecció i

rehabi litació dels espais naturals afectats per la
mineria exterior, que va establir el Parlament de Ca ta -
lunya, de manera pionera, amb la Llei 12/1981. 

Piedras y Mármoles VILA, S.A.
Carretera C-17, km 36,5
Polígon Industrial Els Avellaners
Tagamanent (Barcelona)
Tel: 93/8429001  Fax: 93/8429301
piedrasvila@piedrasvila.com
www.piedrasvila.com

Una tasca que avui continua i ha de continuar amb el
seu esperit inicial, que és el de trobar el punt
d’equilibri entre la necessària explotació dels recursos
minerals que consumim i l’obligada protecció, en el
sentit ampli de la paraula, de l’espai natural que
resulta afectat per obtenir-los.
No em resta més que expressar-vos el meu més sincer
agraïment per tot el recolzament i la col·laboració que
he rebut per part vostra, sense els quals no hauríem
assolit el nivell d’assumpció dels valors ambientals que
apliqueu, des de fa anys i amb tota normalitat, en el
vostre treball diari.

Mercès a tots i una forta abraçada,
Esteve Serra
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EDITORIAL

Resistir activament
uè hem de fer si no sabem què fer?
La resposta no és fàcil. Els materials
de construcció estan a un nivell mí -
nim, miserable. Mínim perquè la de-
manda està al voltant del 20% del
que va ser el 2007, i miserable perquè

els preus estan, en molts casos, per sota dels costos
directes. Venem poc i amb pèrdues, i davant aques ta
situació el sector té poc marge: resistir o tancar.

Nosaltres no podem exportar. El baix, avui baixís-
sim, preu del nostre producte, amb relació al seu pes
o volum, no pot absorbir cap cost de transport. No sal -
tres no tenim la sortida de la innovació. En el nostre
sector, la innovació s'adreça a la competitivitat inter-
na, però no és generadora d'augment de demanda.
Una nova classe de ciment no generarà la cons trucció
de més ponts. Nosaltres som a l'economia d'un PIG
[Portugal, Irlanda, Grècia] que ni té reserves, ni crèdit,
ni permís per gastar. Europa ens vigila i amb raó. El
nostre futur és a l'evolució de l'economia mundial.
Per tant, només pensant en l'economia internacional
trobarem dades per prendre decisions.

¿I què pensem de la futura evolució de l'economia
mundial? Doncs que serà positiva. Avui ja és po si tiva:
el creixement del PIB mundial està al 5%. El problema
és que el creixement d'Europa està per sota i, només
si Europa creix per sobre de la mitjana, nosaltres tenim
futur. I Europa, té futur? Té un bon futur? Sí, segur, el
nivell social (democràcies consolidades, estat del benes -
tar...) i el tecnològic garantei xen una recuperació de la
competitivitat i, com a conseqüència, nosaltres tenim
garantit un futur.

I finalment, ja sense excusa, quina és la meva res -
posta a la pregunta: què hem de fer? Doncs aguan-
tar, principalment aguantar. Qui tanqui esperant la
tornada de temps millors té el perill de les verges im-
prudents de la paràbola, que quan el nuvi va arribar
estaven adormides.

Mantenir-se, resistir, qualsevol sinònim pot servir
en aquests moments de greu crisi econòmica i d'in-
certesa. Esperar activament, com el jugador que es-
calfa per la banda, esperant ser cridat per entrar en
joc. Mantenir la musculatura a to per poder donar
rendiment, en cas d'una substitució. No córrer sense

sentit per entrar més cansat que el substituït. Esperar
a la banqueta és molt perillós, normalment no et fas
veure, no et criden i, si arribes a entrar en joc, et le-
siones. Què hem de fer, per tant, ara mateix? No
queda una altra reacció: resistir activament.

Sebastià Alegre i Rosselló
President de la Federación de Áridos (FdA), president
d’ANEFHOP a Espanya i secretari de la Junta Directiva
del Gremi d’Àrids de Catalunya

Text publicat al diari ARA el 24 d’octubre. Foto: ANEFHOP

“Europa té un bon futur:
el nivell social i tecnològic
garanteix una recuperació de
la competitivitat i, per tant,
nosaltres també tenim
garantit un futur”

Q
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Demanda sota mínims

El Gremi d’Àrids de Catalunya prepara un pla de re-
conversió industrial del sector amb propostes a ni -
vell laboral, financer, fiscal i administratiu. L’objectiu
és ajudar a les empreses a ajustar-se a un mercat
fins a un 70% més estret i, alhora, salvaguardar el
màxim de teixit empresarial i de llocs de treball.

E
ls camions carregats d’àrids gairebé han deixat
de circular. Les màquines a penes rasquen el
sòl de les graveres. Ja quasi no se senten explo -
sions en unes pedreres on les tremuges espe -
ren, sovint a debades, a què arribi una coman-

da de material. Tret de comptades excepcions, l’activitat
en moltes de les empreses dedicades a l’extracció d’àrids
frega l’aturada tècnica.

Reconvertir-se o...
Projectar i liderar un pla de gran abast que permeti

reconvertir, no només el sector de les pedreres i les gra ve -
res, sinó el conjunt de les activitats industrials vinculades
a la construcció a Catalunya. Aquesta és la proposta del
Gremi d’Àrids de Catalunya, avalada per la FECOCAT, per

PROJECTE DE RECONVERSIÓ

ACTUALITAT

subvertir una situació de baixa demanda que no ha fet
més que agreujar-se durant els darrers anys.

El consum d’àrids a Catalunya ja ha caigut més del
60% des del començament de la crisi, i les dades del
primer semestre apunten que encara queda un llarg
recorregut a la baixa. “Durant anys hem vist com la de-
manda d’àrids no parava de créixer, i de la mateixa
manera hem fet créixer les nostres pedreres, graveres i
centres de producció. Amb la mateixa lògica, ara també
hem d’ajustar la dimensió de les empreses. El nostre
objectiu ha de ser fer-nos m és com petitius i adaptar-

nos per salvaguardar el m àxim  de teixit em presarial

i de llocs de treball”, va exposar el president del Gremi,
Joaquim Roca, durant l’assemblea general que l’entitat
va celebrar el passat 16 de juny.

La Generalitat fa costat
Precisament, l’assemblea va ser l’escenari per

traslladar a la Generalitat la necessitat que les diferents
administracions s’impliquin en el procés de reconversió
del sector. Una demanda recollida pel secretari general
de Territori i Sostenibilitat, Pau Villòria: “El sector dels
àrids no és només una indústria imprescindible per
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ACTUALITAT

garantir el benestar i el desenvolupament econòmic de
Catalunya, sinó també perfectament compatible amb la
preservació del territori. Ara ens toca ajudar a les em -
preses”. Villòria va assegurar que, tot i “l’austeritat i la
contenció dels actuals pressupostos”, la Generalitat vol
prendre un paper actiu per ajudar a dinamitzar els
diferents sectors empresarials del país, i que això inclou
estudiar mesures per afavorir “activitats essencials com
l’extractiva”.

Afavorir la concentració
El projecte de reconversió planteja que els governs

de la Generalitat i de l’Estat, en la mesura de les seves
competències, afavoreixin un marc específic per ajudar
a un procés de concentració empresarial, amb mesures
a nivell laboral, com un marc tributari que premiï amb
avantatges fiscals els processos d’integració vinculats al
manteniment dels llocs de treball, un pla financer que
garanteixi la disponibilitat de capital i un programa de
reformes que simplifiqui els tràmits administratius i l’ac-
tual excés de burocràcia.

L’exconseller d’Economia i Finances de la Generali-
tat, Francesc Homs, ha estat la persona escollida pel
Gremi d’Àrids i la FECOCAT per dissenyar i concretar
les mesures que han de guiar la transformació del sec-
tor. “S’ha de plantejar urgentment un pla de reconver-
sió de totes les indústries vinculades a la construcció,
igual que es va fer en altres èpoques amb el sector tèx-
til, la mineria o la indústria pesada. El Gremi d’Àrids
pot ser l’engranatge que engegui aquest procés, al que
s’han d’anar sumant la resta de subsectors de la cons -
truc ció”, apunta Homs. •

Alguns dels principals eixos
de la reconversió industrial

Per part de les empreses:
Concentració » Cercar sinèrgies i economies
d’escala a partir de fusions i de la col·laboració
entre empreses.
Eficiència » Incidir en les mesures per reduir i
costos i per ajustar el volum de les explotacions
a la demanda del mercat.
Nous mercats » Desenvolupar productes amb un
major valor afegit i cercar oportunitats de
negoci en altres països i mercats.

Per part de l’Administració:
Laboral » Establir un marc tributari que premiï
amb avantatges fiscals els processos d’integració
vinculats al manteniment dels llocs de treball.
Financer » Crear un fons que garanteixi la
disponibilitat de capital per als processos de
concentració empresarial.
Administratiu » Encetar un programa de
reformes que simplifiqui els tràmits i que acabi
amb l’actual excés de burocràcia.

* Considerant que 100 són les dades del mes de gener del
2007, cada xifra indica el percentatge que s’ha registrat al
tercer trimestre de cada any respecte d’aquest moment
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ACTUALITAT

LLEI ÒMNIBUS

L
a racionalització financera és un dels cavalls de
batalla de l’actual Govern de la Generalitat de
Catalunya, tal i com fan palès bona part de les
novetats que introdueix en l’ordenament català
la coneguda com a Llei Òmnibus. Després de

superar els diferents tràmits parlamentaris (inclosa la se-
va partició en tres paquets de lleis), la macroreforma co-

La Generalitat racionalitza e

La Llei Òmnibus incorporarà l’acord negociat
amb el Gremi d’Àrids de Catalunya per ajustar a
la baixa l’import dels fons de garantia.

mandada per l’equip d’Artur Mas està a punt d’entrar a
escena. Entre els molts canvis que s’introdueixen a nivell
fiscal i financer, l’articulat de la Llei Òmnibus en recull
un especialment cobejat –i treballat– per part del sector
arider: l’ajustament a la baixa de la quantia dels avals de
restauració que han de dipositar les empreses extractives
mentre dura la seva activitat.

Reunions bilaterals amb els consellers Mena, Recoder i Pelegrí

El Gremi d’Àrids ha continuat durant l’estiu amb
la ronda de contactes que està duent a terme
amb els més alts càrrecs de la Generalitat. Una
activitat essencial tant per presentar el sector
com per reactivar les converses sobre aspectes
clau per garantir i afavorir l’activitat aridera en
aquest moment d’estretors. El 14 de setembre,
una delegació del Gremi es va reunir amb el
conseller de Territori i Sostenibilitat, Lluís
Recoder, i amb el secretari de Territori i
Mobilitat, Damià Calvet, per abordar diferents
qüestions relacionades amb les infraestructures i

la gestió del territori, aspectes que ha assumit
aquesta macroconselleria que aglutina l’antic
PTOP i part de Medi Ambient i Habitatge.
En la mateixa línia, el 28 de juny, la Junta
Directiva es va reunir amb el conseller d’Empresa i
Ocupació, Francesc Xavier Mena, i amb el director
general d’Energia, Mines i Seguretat Industrial,
Josep Canós; mentre que un mes abans, al maig,
representants del Gremi s’havien assegut amb el
conseller d'Agricultura i Medi Natural, Josep
Maria Pelegrí, així com amb el director de
l’Agència Catalana de Residus, Josep Maria Tost.

Restauració en curs d’una antiga
pedrera d’Àrids Garcia a Dosrius
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ACTUALITAT

a els avals de restauració
El nou sistema de càlcul
permetrà a les empreses alliberar
entre un 25% i un 40% del
capital que ara tenien retingut

Alliberar capital
La nova fórmula per calcular aquests fons de garan-

tia recull bona part de les propostes que el Gremi
d’Àrids de Catalunya ha esta negociant els darrers anys
amb l’Administració, com la de computar en l’aval
només la zona que efectivament està sent explotada (i
no tota l’àrea sobre la que la pedrera o gravera té per-
mís d’extracció), i que l’aval variï anualment en funció
del Pla de Labors. La modificació no és banal: segons la
mida de l’explotació, l’empresa es pot beneficiar d’una
rebaixa entre el 40% i el 25% respecte dels avals que
havia de dipositar fins ara. En un moment en què el

sector travessa per greus dificultats financeres per la
baixa demanda i la falta de crèdit bancari, la nova nor-
mativa permetrà alliberar una part substancial dels 80
milions d’euros que les extractives catalanes tenen di-
positats a dia d’avui en avals de restauració.

Doble aval
La reforma inclosa a la Llei Òmnibus deixa al tinter

l’abolició del “doble aval”, que implica que una matei xa
explotació ha de dipositar dos fons de garantia: un en
concepte de restauració i un altre de dipòsit de runes.
En una reunió recent amb el Gremi, el nou director de
l’Agència Catalana de Residus, Josep Mª Tost, s’ha com-
promès a modificar el reglament vigent per eliminar la
duplicitat d’avals, i ha anunciat que el Govern es plan -
teja eliminar altres imposicions com el cànon de runes.

Per altra banda, el Gremi esta estudiant el Regla -
ment de la Caixa General de Dipòsits per detectar els
articles que caldria derogar per agilitzar el retorn dels
avals i evitar la seva duplicitat temporal. •

GA 37-p.06-07 ok_Maquetación 1  04/11/11  10:03  Página 7



BUTLLETÍ  DEL GREMI /  octubre  2011

ACTUALITAT

ASSEMBLEA GENERAL

Empresaris i Govern es reuneixen en la gran c

8

El Gremi d’Àrids de Catalunya reuneix als seus
afiliats a La Pedrera en un clima a mig camí entre
el neguit per la baixa demanda i la confiança en
un Govern de la Generalitat que es mostra dis-
posat a “ajudar a les empreses del sector”.

L’auditori de La Pedrera va ser escenari un any
més de l’assemblea general del Gremi d’Àrids de
Catalunya. L’acte va comptar amb la participació
d’unes 180 persones, entre representants de les

130 empreses que integren l’entitat i una trentena
d’autoritats i alts càrrecs de la Generalitat com el se -
cre tari general de Territori i Sostenibilitat, Pau Villòria;
el director general d’Energia i Mines, Josep Canós; la
directora general de Qualitat Ambiental, Assumpta
Farran; el director general de Coordinació Interdepar-
tamental, Jordi Baiget, o el delegat del Govern a
Barcelona, Salvador Jorba.

Bona entesa
L’assemblea va aprofitat la nodrida representació

de la Generalitat per fer palès “el bon enteniment en-
tre el sector i el nou Govern” i per demanar a l’Ad-
ministració que aposti per invertir en el manteniment
d’infraestructures, en tant que factor decisiu per

La jornada va comptar amb les
ponències de l’exconseller
d’Economia i Finances Francesc
Homs i de l’historiador de la
Universitat de Vic Santi Ponce

garantir la competitivitat del país, i per continuar el
procés de simplificació administrativa que ja preveu en
part la Llei Òmnibus.

Durant el matí també es va fer balanç de la gran
activitat que ha desenvolupat el Gremi al llarg del dar-
rer exercici i es van aprovar per unanimitat els comptes
i el pressupost de l’entitat per al 2011. La jornada va
comptar també amb diferents ponències, com la pre-
sentada per l’exconseller d’Economia Francesc Homs
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ACTUALITAT

n cita anual del sector

El nou director general d’Energia, Mines i Segure-
tat Industrial s’ha compromès a mantenir i
seguir potenciant aquest òrgan, creat l’any
2004, i que ha demostrat ser un instrument

“molt útil” per canalitzar el diàleg i el treball conjunt
entre els diversos àmbits, públics i privats, que tenen
relació amb el sector dels àrids. La sessió plenària del
Consell Assessor d’Àrids de Catalunya (CAAC) del pas-
sat 7 de juny, la primera que presidia Canós en substi-
tució de l’antic director general Agustí Maure, va servir
per fer balanç de la situació del sector i per introduir
formalment al nou Govern de la Generalitat en els
diferents àmbits de treball: demanda i oferta d’àrids,
quantitat i ubicació de les reserves extractives, préstecs
il·legals i simplificació administrativa.

El plenari del CAAC també va comptar amb la par-
ticipació del president de Unió Europea de Productors
d’Àrids, Jim O’Brien, qui va presentar –en un correcte
castellà– els programes que diverses explotacions cata-
lanes estan duen a terme per fer compatible l’ex-
plotació d’àrids i el foment de la biodiversitat, i que la
Guia d’aplicació de la Xarxa Natura 2000 cita com a
exemples a seguir per a totes les empreses extractives
del continent. •

La Generalitat mantindrà el
Consell Assessor d’Àrids de
Catalunya com a instrument de
diàleg i de treball multilateral
dins del sector extractiu

L’assemblea general del Gremi d’Àrids va reunir a unes 180
persones, el passat 16 de juny, a l’auditori de La Pedrera. Sobre
aquestes línies, i d’esquerra a dreta, la cloenda de l’acte amb el
director general d’Energia i Mines, Josep Canós; el president del
Gremi d’Àrids, Joaquim Roca; el secretari general de Territori i
Sostenibilitat, Pau Villòria; el director general de Coordinació In-
terdepartamental, Jordi Baiget, i la directora general de Qualitat
Ambiental, Assumpta Farran

Josep Canós, entre Àngel Cercós i
Domènec Espadalé, durant la seva primera ses-
sió plenària del CAAC en qualitat de director
general d’Energia, Mines i Seguretat Industrial

Josep Canós avala la
continuïtat del CAAC

sobre el model de reconversió industrial que hauria
d’engegar el sector dels materials de la construcció, o
la de l’historiador i professor de la Universitat de Vic,
Santi Ponce, qui va exposar els resultats de la investi-
gació sobre la història del Gremi d’Àrids de Catalunya
que està elaborant el seu departament. L’assemblea va
acabar amb el tradicional dinar de germanor en un
restaurant proper a la Pedrera, en què van participar la
majoria d’assistents. •
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SENTÈNCIA FAVORABLE

10

Les relacions entre el sector arider i l’Agència
Catalana de l’Aigua han entrat en una nova
dinàmica, molt més positiva i constructiva, des
que el Govern de CiU va assumir la gestió de

l’ens que regula l’ús de les zones fluvials catalanes.
Tanmateix, durant els darrers anys el Gremi d’Àrids i
l’ACA han mantingut un constant estira-i-arronsa, amb
el teló de fons de les normatives híper restrictives que
l’Agència volia aplicar a les diferents conques fluvials
del país i que, en alguns casos, amenaçaven amb eli -
mi nar d’arrel quasi qualsevol activitat que, com l’ex-
tracció de grava, tingués lloc en aquestes àrees.

L’ordenació, derogada
En aquest marc, el Tribunal Suprem ha desestimat

el recurs interposat per l’ACA contra la sentència que,
instada per la denúncia del Gremi d’Àrids, obliga a

El Suprem dóna la raó al Gremi d’Àrids en e
El màxim òrgan judicial de l’Estat desestima el recurs
contra la derogació de l’Edicte del Fluvià-Muga, que
abolia l’activitat de les graveres. La sentèn cia pot
establir un precedent davant de futurs intents de
limitar l’activitat extractiva a les conques fluvials.

Arrenca una nova edició del cicle de maquinària d’obra pública
L’IES Mollerussa ha donat el tret de sortida a la sisena edició del Cicle Formatiu d’Operadors i
Manteniment de Maquinària d’Obra Pública. El curs, que dura dos anys i està copatrocinat pel Gremi
d’Àrids de Catalunya, el Departament d’Ensenyament de la Generalitat i el mateix Institut, compta
enguany amb una trentena d’alumnes. A més del personal docent i dels alumnes, en la inauguració
del cicle van assistir el president del Consell Comarcal de les Garrigues, Juli Muro, el vicepresident del
Gremi d’Àrids, Miquel Gruas, i el responsable de Formació del Gremi, Miquel Romà.

GA 37-p.10-11 ok_Maquetación 1  07/11/11  15:53  Página 10



11BUTLLETÍ  DEL GREMI /  octubre  2011

ACTUALITAT

El riu Fluvià al seu pas pel característic pont de Besalú

derogar aquelles normatives restrictives amb l’activitat
extractiva que contempla el pla d’ordenació dels
aqüífers del delta del Fluvià i de La Muga. Amb l’aval
del màxim òrgan judicial, la sentència pot servir com a
base perquè en el futur no es tornin a fixar unes pres -
cripcions tant negatives per al sector extractiu. A més,
les empreses i graveres afectades poden demanar que
s’executi la sentència i reclamar els danys i perjudicis
que aquesta normativa els ha ocasionat. Tanmateix, la
posició del Gremi i dels seus afiliats passa ara pel nou
marc de diàleg obert amb l’ACA i amb el seu nou di-
rector, Joan Pinyol, amb qui s’està negociant com solu-
cionar les restriccions que el sector ha vingut patint
fins al moment. •

n el litigi amb l’ACA

L’assegurança de risc
ambiental no serà
obligatòria fins al 2019

Els arguments esgrimits pel sector han tingut el
seu efecte. El Govern Central ha acceptat ajornar cinc
anys més l’entrada en vigor d’algunes de les disposi-
cions que contempla la Llei de Responsabilitat Ambien-
tal. La nova legislació obliga a les empreses a disposar
d’una garantia per poder fer front a una eventual in-
cidència ambiental. Gràcies a la moratòria, aquesta as-
segurança no serà obligatòria per al sector dels àrids
fins a l’abril del 2019, tot i que inicialment estava pro-
jectada per al 2014. Tanmateix, a dia d’avui les empre-
ses ja estan obligades a respondre per qualsevol efecte
mediambiental que generi la seva activitat. •

Pere Torras és escollit nou
vicepresident del Gremi

El Gremi d’Àrids de Catalunya ha elegit com a nou
vicepresident primer de l’entitat a Pere Torras i An-
dreu. L’elecció es va fer efectiva en el transcurs de la
Junta Directiva celebrada el passat dia 4 d’octubre a
Barcelona, i ha estat motivada per la renúncia per
motius professionals d’Alicia Caballero, fins ara directo-
ra regional de CEMEX per a Catalunya i Aragó i qui ha
ostentat la vicepresidència primera del Gremi d’Àrids de
Catalunya des del 2006.

Un home del Gremi
Nascut a Piera (comarca de l’Anoia) l’any 1955, Pere

Torras és enginyer industrial per la UPC i màster en En-
ginyeria de Túnels i Mecànica de Roques. Professor uni-
versitari d'Anàlisis Matemàtic i Àlgebra Lineal, Torras va
treballar durant cinc anys en el sector català del for mi gó
i uns altres vuit en la construcció d’obra pública (partici-
pant en projectes com els túnels del Garraf, la car retera
C-245 o l’autovia del Baix Llobregat). Des de 1999 i fins
a l’actualitat, és director a l’empresa Àrids Uniland S.A.
–societat del Grup Uniland que desenvolupa el negoci
de l’àrid a Catalunya–, un càrrec que ha compatibilitzat
durant aquests 12 anys amb el de vocal del Gremi
d’Àrids de Catalunya. •

La Junta Directiva del Gremi d’Àrids de Catalunya
nomena al director d’Àrids Uniland S.A., Pere Torras i
Andreu, com a nou vicepresident primer de l’entitat

L’empresari
substitueix en el
càrrec a la fins ara
directora regional
per a Catalunya i
Aragó de CEMEX,
Alicia Caballero

El Gremi obre un marc de diàleg
amb la nova direcció de l’ACA
per evitar futures restriccions no
justificades a l’extracció de grava
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ACTUALITAT

Els referents de Territori i Sostenibilitat en les visites a les
empreses agremiades Benito Arnó e Hijos, Bercontres i Sorigué

VISITES INSTITUCIONALS

jornada hi van participar una trentena d’empresaris
d’arreu del país i autoritats com el delegat del Govern a
Lleida, Ramon Ferrer, la directora general de Qualitat
Ambiental, Assumpta Farran, el sotsdirector d’Interven-
ció i Qualificació Ambiental, Pere Poblet, la directora
dels Serveis Territorials de Territori i Sostenibilitat a Llei-
da, Dolors Tella, i la directora dels Serveis Territorials
d'Agricultura a Lleida, Cristina Bosch.

La visita també va servir per donar a conèixer les ini-
ciatives de calat empresarial i ambiental que estan des -
en volupant aquestes dues empreses. SORIGUÉ va pre-
sentar els resultats del seu premiat projecte de gestió
activa de terrenys en àrees ZEPA i una planta pilot per
extreure or, mentre que BENITÓ ARNÓ va acollir el dinar
de germanor entre empresaris i responsables del Go -
vern de la Generalitat a la vinya ecològica en què ha
convertit part d’una antiga gravera. •

12

Si important és treballar bé, també ho és donar a
conèixer com de bé es treballa. Seguint aquesta
premissa, el Gremi d’Àrids de Catalunya està or-
ganitzant una sèrie de visites a les explotacions

catalanes perquè els referents polítics del sector cone -
guin de primera mà tot el que les empreses arideres
aporten a nivell social, empresarial i ambiental als seus
territoris i al conjunt de Catalunya.

Per començar, al juliol, una delegació d’Energia,
Mines i Seguretat Industrial, amb el seu director gene -
ral, Josep Canós, i el sotsdirector de Mines, Francesc
Sabio, al capdavant, va visitar tres empreses agremiades
de la província de Barcelona i les seves pedreres. La jor-
nada va transcórrer entre Vallirana, on FOJ HERMANOS
té la seva explotació, el Garraf, seu de les instal·lacions
de PROMSA, i l’Ordal (Alt Penedès), on s’ubica una de
les pedreres de BERCONTRES.

Ponent, exemple de restauració
L’experiència es va repetir el 20 d’octubre a Lleida,

en forma d’una visita guiada a les graveres de SORIGUÉ
(Balaguer) i de BENITO ARNÓ E HIJOS (Alfarràs). A la

Exhibint el sector als nous referents
de la Generalitat

El Gremi d’Àrids organitza una ronda de visites a
diferents pedreres i graveres catalanes per donar a
conèixer als responsables de Territori i Sostenibilitat
la rellevància empresarial i les bones pràctiques
ambientals que duu a terme el sector arider.
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L
es empreses catalanes dedicades a l’extracció de
roques i minerals han plantat aquest estiu més de
13.000 arbres per restaurar zones que ja han es-
tat explotades. El projecte s’emmarca en l’acord
per desenvolupar iniciatives ambientals que man-

tenen la confederació estatal del sector, COMINROC, i la
patronal fustera FECOMA amb el Ministeri de Medi Ambi-
ent, el qual permet a les empreses sol·licitar gratuïtament
a la corporació pública TRAGSA els arbres de planter.

Al conjunt de l’Estat, la iniciativa s’ha traduït en la
plan   tació d’uns 175.000 arbres, dels quals 80.000 han
anat a parar a projectes de restauració integrada en pedre -
res i graveres. L’acord de col·laboració público-privada per
a la conservació i l’ús responsable del medi natural també
abraça altres àmbits com projectes conjunts d’I+D en res -
tauració ambiental, la investigació de productes sos teni -
bles o la promoció d’accions formatives i de divulgació. •

MEDI AMBIENT

INICIATIVA AMBIENTAL

La mineria catalana
planta 13.000 arbres

Esqueixos d’arbres plantats per restaurar una zona ja
explotada de la pedrera que FORMSACE té a Sant Celoni

INNOVACIÓ SOSTENIBLE

Productes que
aposten pel verd

P
ROMSA llança al mercat una línia de materials de
la construcció “ecològics”, conjugant l’objectiu de
minimitzar el consum de recursos naturals i l’ob-
tenció de productes d’alta qualitat. Els productes

de la gama PROMSA GREEN es basen en el reciclatge i la
valorització de residus per fabricar àrids reciclats, àrids
siderúrgics, paviments i morters aïllants, però també in-
clouen una aposta per comercialitzar serveis “verds” com
els dipòsits controlats de runes o les plantes dedicades al
reciclatge i la valorització de materials de la construcció. •

Una peixera de
formigó al Garraf

Transformar un ecosistema marí degradat per la
sobrepesca i la contaminació en un espai poblat
de vida i biodiversitat. Això és el que ha acon-
seguit el parc d’esculls artificials a la costa del

Garraf, un projecte liderat per l’ONG ambientalista Ac-
ció Natura i patrocinat per Ciment Català. Els 24 mò-
duls de formigó que es van fondejar fa un any al subsòl
marí de Sitges comencen a ser poblats per algues,
esponges i crustacis, fet que ha afavorit la presència
d’altres espècies i l’inici de la recuperació de la vida ma-
rina en un medi que l’acció de l’home havia fet hostil. •
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TERRITORI

RESTAURACIÓ AMB ENCANT

L
a Gravera és terra, grava i raïm. És l’evolució
d’una antiga gravera a una vinya singular, és el
pas de la terra a la grava i de la grava al raïm.
És el respecte i la cura de la terra i de l’entorn,
és el talent, l’enginy i la capacitat de dur a

terme un projecte ambiciós. És la forma que tenen les
coses. És el símbol del que aquesta terra ens ofereix”.
Així es presenta al món La Gravera, el projecte que ha
empès l’empresa Benitó Arnó e Hijos a transformar el
que durant anys va ser una explotació d’àrids a Alfarràs
(Lleida) en una finca vinícola ecològica.

Denominació d’origen
Als terrenys on ahir s’extreia grava, avui hi ha planta-

da una vinya envoltada de pedres que remeten al seu ori-
gen; el que antany fou un magatzem, és ara un modern i

singular celler on maduren les ampolles d’Ónra, el “vi que
neix de les pedres”. Blancs i negres amb denominació
d’origen Costers del Segre, de colors intensos i plens de
matisos, de tast “equilibrat, vellutat, elegant i delicat”.

El projecte de restauració que ha cristal·litzat en el
Celler La Gravera ha estat distingit recentment amb una
menció especial a la Innovació, Qualitat i Desenvolupa-
ment Sostenible en els Premis d’Enoturisme Rutes del Vi
d’Espanya, organitzats per l’Associació Espanyola de Ciu -
 tats del Vi i Turespaña. Podeu fer un ‘tast’ visual de la
vinya i els seus productes a www.lagravera.com. •

L’empresa agremiada Benitó Arnó e Hijos ha re-
convertit una antiga explotació minera en una
finca vinícola ecològica. Vinyes i àrids es donen la
mà sobre la terra d’Alfarràs (Lleida).

El vi que neix de les pedres

“

Jaume Arnó al costat d’un dels murs que delimiten la
vinya amb què ha restaurat els terrenys d’una antiga gravera

Projectes alternatius com el de crear una vinya
on abans hi havia una gravera no són cap raresa
a ca n’Arnó. No en va, l’any 2009, el constructor
i tercera generació d’aquesta empresa familiar,
Jaume Arnó, va crear a Lleida una fundació
d’àmbit estatal per lluitar contra les malalties
renals des de la prevenció, la investigació clínica
i l’ajuda a la inserció dels malalts en col·laboració
amb els laboratoris Abbott International i
l’Hospital Universitari Arnau de Vilanova.
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TERRITORI

TARRAGONA

Campanya contra els
préstecs il·legals a les
Terres de l’Ebre

El Gremi d’Àrids de Catalunya ha presentat denún-
cia contra una desena d’empreses per presumptes
males pràctiques i préstecs il·legals de material en
diferents obres públiques que s’estan executant a les
Terres de l’Ebre. Per reforçar l’acció legal, el passat 11
de juliol l’entitat va organitzar una trobada amb el nou
delegat del Govern a la Terres de l’Ebre, Xavier Pallarès,
durant la que es va abordar àmpliament aquesta pro ble -
màtica i les ubicacions concretes on s’està produint. •

BARCELONA

L’INS verifica que no hi
ha cap rastre de silicosi
a les pedreres de l’àrea
metropolitana

La campanya d’inspeccions que l’Institut Nacional
de Silicosi ha fet a les pedreres de la demarcació
de Barcelona no ha trobat indicis de la malaltia en
cap dels 177 exhaustius controls que va fer als seus tre-
balladors. L’estudi epidemiològic, que es va fer al llarg
del 2010, constata que cap mostra rebassa el límit
màxim tolerat de pols respirable –fixat per Llei en 0,1
mg/m3– i que només un 2% de les mostres analitzades
superen la meitat del màxim establert. Tanmateix, la
Comissió Nacional de Seguretat en el Treball ha aprovat
enguany reduir el valor límit per a la fracció respirable
de sílice cristal·lina a 0,025 mg/m3, una quarta part del
valor màxim que es tolerava fins ara. El sector està ne-
gociant per intentar frenar un enduriment de la norma-
tiva que es considera injustificat. •

GIRONA

Campanya per frenar l’intrusisme i els robatoris

Els Mossos d’Esquadra i l’Agència Catalana de
Residus van iniciar aquest estiu una campanya per
lluitar contra l’intrusisme professional, les activitats
il·legals i els robatoris en el sector del reciclatge de
residus de la construcció. La campanya va començar a
Girona però està previst que es faci extensiva a tota
Catalunya. En el marc de la campanya, agents i perso -
nal de l’ACR fan inspeccions sorpresa a empreses dedi-
cades al tractament de residus d'obra, durant les que

comproven que tinguin els papers en regla, que la runa
i els materials se separin correctament i que es com-
pleixi la normativa contra incendis. A més, si hi ha
coure o blocs de pedra de procedència sospitosa, fan
fotos per comprovar que no siguin robats. Si durant la
ins pecció es detecten irregularitats, s'obre un expedient
administratiu que pot comportar sancions de fins a
600.000 euros; mentre que si es troba material robat es
procedeix a una denúncia penal. •
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INTERNACIONAL

D
esprés d’explorar les possibilitats de nego-
ci que ofereix el nord d’Àfrica per als em-
presaris del sector arider, el Comitè d’In-
ternacionalització centra ara la seva mira
en els mercats de l’Amèrica del Sud. Cinc

empreses del Gremi d’Àrids van participar la primera
setmana de setembre en una missió empresarial a
Colòmbia, amb l'objectiu d’explorar possibilitats de ne-
goci al país, ja fos a través d’inversions en el sector
arider o a través de col·laboracions amb empreses lo-
cals. Durant el viatge, que ha tingut el suport de
l'agència ACC1Ó i de l'Associació Colombiana de Pro-
ductors d'Àrids (ASOGRAVAS), la delegació catalana va

Objectiu Sudamèrica
INTERNACIONALITZACIÓ

mantenir contactes amb autoritats mineres i polítiques,
va participar a la Fira Internacional de Mineria celebra-
da a Medellín i va visitar diferents explotacions d'àrids.
A més, els agremiats van poder analitzar in situ els
plans d'infraestructures del país i van disposar de di-
verses ocasions per entrar en contacte amb empresaris
locals de Bogotà i de Medellín.

Després de la bona experiència a Colòmbia, el Gre-
mi ja està preparant una nova missió empresarial a ter-
res sud-americanes per al proper mes de novembre. El
destí: Brasil, un país amb una enorme necessitat d’in-
fraestructures, que s’està preparant per acollir els Jocs
Olímpics i la Copa del Món de Futbol. •

El Gremi d’Àrids de Catalunya ha organitzat
una missió empresarial a Colòmbia i projecta un
viatge a Brasil per al mes de novembre.

L’expedició del Gremi durant una visita a una pe-
drera pròxima a la ciutat colombiana de Medellín

Creix la UEPG amb set
nous països membres
Les associacions d’empreses fabricants d’àrids de
Rússia, la República Txeca, Islàndia, Letònia, Lituà-
nia, Luxemburg i Eslovènia ja formen part de la
UEPG. Així ho va ratificar l’assemblea general que l’entitat
va celebrar a Lisboa el passat 27 de maig. Amb a quests
set nous membres, ja són 31 els països que tenen repre-
sentació en la Unió Europea de Productors d’Àrids, un

fet que no fa sinó sumar força a
aquesta organització d’àmbit conti-
nental a l’hora de lluitar pels interes-
sos comuns de les extractives eu-
ropees. L’assemblea anual de la UEPG
també va servir per nomenar al fins
ara director de Relacions Institucionals
Dirk Finke (a la foto), com a nou secre -
tari gene ral. Finke va assumir el càrrec
de forma oficial l’1 de setembre, en
substitució del jubilat Antony Fell. •
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INTERNACIONAL

Oberta la convocatòria
als Premis de Mineria
Sostenible 2012

La Federación de Áridos (FdA) organitza una no-
va edició dels Premis de Desenvolupament
Sostenible en Pedreres i Graveres. Les empreses

tenen fins al 12 de desembre per presentar els seus
projectes. Els guanyadors de cada categoria es
donaran a conèixer a l’abril del 2012. A partir d’en-
guany, la periodicitat dels premis passa a ser triennal
–fins ara es convocaven cada dos anys–, per adaptar
el calendari als premis homòlegs que convoca la
UEPG a nivell europeu. I és que els guanyadors del
certamen estatal seran presentats com a candidats en
els Premis Europeus de Mineria Sostenible, que s’or-
ganitzen el 2013.

Obtenir reconeixement
Optar als Premis de Desenvolupament Sostenible

permet que les empreses del sector rebin un reco nei -
xement extern per part d’un jurat independent per
les bones pràctiques que desenvolupen en matèria
ambiental, social o econòmica. Un reconeixement que
és clau per millorar tant la imatge global del sector
com la percepció de l’activitat particular de l’empresa
per part de la societat i les autoritats. •

PREMIS A L’EXCEL·LÈNCIA

Medi Ambient     Social     Economia de la Producció

PREMIS I CERTIFICATS

Restauració 
Participació de
la Comunitat

Local

Economia de la
Producció

Bones
Pràctiques

Operacionals

Bones
Pràctiques

Mediambientals

Seguretat i
Salut

Biodiversitat

Andrada presidirà
ANEFA fins al 2014
L’empresari extremeny ha estat reelegit per con-
tinuar al capdavant de l’associació durant els pro -
pers tres anys. Aquesta és la tercera vegada que Javier
Andrada és elegit com a president de la Asociación Na-
cional de Fabricantes de Áridos (ANEFA), càrrec que
ocupa des de 2005 i que compatibilitza amb el de con-
seller delegat del Grupo de Empresas Núñez. •

Els formigoners trien a
Alegre com a president
La Asociación Nacional Española de Fabricantes de
Hormigón Preparado (ANEFHOP) va nomenar, el pas -
sat 3 d’octubre, a l’empresari català Sebastià Alegre
com a nou president de l’entitat a nivell estatal. Alegre,
qui era fins ara responsable de la delegació d’ANEFHOP
a Ca ta lunya, compatibilitzarà el seu nou càrrec amb els
de secretari del Gremi d’Àrids de Catalunya i el de pre -
si dent de la Federación de Àridos (FdA). •

Càceres serà la seu del
Congrés Estatal d’Àrids
Del 3 al 6 d’octubre del 2012, la capital extre me -
nya acollirà el III Congrés Estatal d’Àrids. Després
de l’èxit de les dues anteriors edicions, la Federación de
Áridos (FdA) espera reunir a Càceres a uns 1.000 pro-
fessionals del sector arider i referents polítics de totes
les comunitats autònomes. Innovació, sostenibilitat, le -
gis lació i iniciatives per a l’impuls econòmic seran alguns
dels principals eixos de les jornades. •
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RECULL DE PREMSA

ACOLLIDA DISPAR AL CORREDOR MEDITERRANI

La inclusió del corredor mediterrani com a “infraestructura de transport prioritària a Europa”, juntament
amb els eixos central i atlàntic, ha fet córrer rius de tinta en la premsa regional, catalana i estatal. La sa-
lomònica decisió de la Comissió Europea i les declaracions creuades dels principals interlocutors polítics,
s’han reflectit en titulars i enfocaments molts diversos, atenent a la ideologia i a l’àmbit de cada diari.
Mostra d’això són les portades que van publicar el 20 d’octubre, l’endemà de conèixer-se el dictamen.
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RECULL DE PREMSA

ALEGRE DIRIGIRÀ LA
PATRONAL ESTATAL
DELS FORMIGONERS

Mesos després d’assumir la presidència de la
Federación de Áridos (FdA), Sebastià Alegre
ha estat elegit també com a nou president a
nivell esta tal de la Asociación Nacional Espa -
ñola de Fa bri cantes de Hormigón Preparado
(ANEFHOP), de la qual dirigia fins ara la dele-
gació de Catalunya. L’acumulació de càrrecs
d’alta representativitat del qui és secretari
del Gremi d’Àrids de Catalunya, li ha valgut
fins i tot una completa entrevista i un perfil
personal al diari La Vanguardia.

LA VANGUARDIA 02/10/11

EL GREMI, AMB LA FORMACIÓ

Els mitjans de comunicació de Lleida s’han fet res -
sò de l’inici d’una nova edició del curs d’Operador
i Manteniment de Maquinària d’Obra Pública, l’únic
d’aquesta mena que existeix a l’Estat i que està
co patrocinat pel Gremi d’Àrids de Catalunya.

EL SEGRE 14/09/11
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“Queda molta lliga: a un empresari
no li està permés desanimar-se mai!”

Vostè que n’ha vist de tots els
colors, què hem de fer?
Primer de tot, les empreses han de
ser més eficaces i professionalitzar
més el seu personal. Però tenim un
problema molt greu: no som exi-
gents! Els alemanys i els americans
funcionen perquè són exigents: ells
acaben les coses quan toca, són
puntuals, ordenats, complidors...

Amb qui no som exigents?
Doncs amb ningú: ni amb els polí tics,
ni amb les administracions –¿què és
això de què no paguin?–, ni amb els

treballadors, ni amb les institucions –¿com pot passar el
què ha succeït al Palau de la Música?–, ni amb nosaltres
mateixos. L’empresari català és poc exigent, a diferència
de bascos i madrilenys. I qui mana ha de tenir una bona
formació i pensar que sempre pot aprendre’n més.

Tot és a les nostres mans?
Hem de ser optimistes! Es perd
un partit però queda molta lli-
ga. A un empresari no li està
permès desanimar-se mai. Ha
de buscar solucions on sigui. Si
el dia ha anat malament, que
se’n vagi a dormir, que es pren-
gui un whisky, que faci es-
port... el que vulgui, però al dia següent toca tornar a la
vida, toca tornar a la guerra. Ah! I hem de deixar pas als
joves: ells venen millor preparats!

Parlant de preparació. Quin paper ha de jugar la
formació en el context que vivim?
La formació ha d’adaptar-se a la realitat actual i a l’eta-
pa que vindrà. Però resulta que ningú sap ben bé què
està passant i com evolucionarà la construcció. En vista

Joan Santaulària, president de la Fundació Laboral de la Construcció

ENTREVISTA

d’això, a la Fundació estem fent un estudi pioner sobre
els professionals del sector: l’enginyer, l’aparellador, el
constructor, el promotor, les escoles de Formació... Hem
anat arreu de Catalunya per saber què pensa la gent,
per esbrinar, de veritat, què està passant a cada lloc, i
així decidir quina és millor formació que podem oferir.

Estem ben instruïts?
La prevenció va lligada a la formació, i els oficis s’aprenen
a base de temps. Abans teníem la fórmula de l’aprenent,
que era molt vàlida, però ara la gent jove no té interès
a treballar en la construcció. No hem sabut vendre bé el
que representa guanyar-se la vida a la construcció.

Vostè també presideix la FECOCAT, que aglutina ari -
ders, cimenters, contractistes, formigo ners, fusters,
pin tors... Com conjugar interessos tan diversos? 
La FECOCAT s’ha convertit en un fòrum on s’intercanvien
opinions, es posa en comú el que està passant a cada
gremi i s’aporten idees. Ha servit com a plataforma per
lluitar contra la morositat, i és útil per tenir una valoració
global del subsector dels proveïdors de l’obra pública.

I la valoració global és...
Que tothom està a la meitat o a un terç de fa dos anys.

I d’aquí la reconversió industri -
al que defensa FECOCAT... Veu
als empresaris per la labor?
Sí, però no és fàcil: reconvertir-se
vol dir invertir diners o innovar.
D’una banda els bancs no donen
crèdit i, de l’altra, no som pas
l’Steve Jobs, tot i que hi ha qui sí
que està innovant, sobretot entre
els fabricants de materials.

I a l’Administració, la veu disposada a ajudar?
No massa. I això que pot fer moltes coses, i de franc! El
primer, simplificar tràmits i agilitar la concessió de permi -
sos. I no posar tantes traves amb el medi ambient: deixar
treballar i, això sí, castigar a qui no el respecti. El Govern
també ha d’obligar als bancs a què deixin diners i exigir
que els Ajuntaments siguin més eficients. Els funcio naris,
com bé diu el seu nom, han de funcionar. I fer-ho ràpid! •

Professionalitat, exigència, valentia... Són algunes
receptes de Joan Santaulària per enfortir el sector
de la construcció. I d’empresari a empresari: la con -
vicció que no podem defallir i de què, malgrat tot,
cal aixecar-se i enfrontar el futur amb optimisme. 

“Els empresaris catalans hem
de ser més exigents: amb els
polítics, les administracions,
els treballadors... i també
amb nosaltres mateixos”
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